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FRICA DE DUMNEZEU ŞI AMINTIREA MORŢII 

Duminica  a 20-a, Învierea fiului vduvei din Nain 

  Viaţa fiecăruia dintre noi este în mâna lui Dumnezeu; El ne-a 

dăruit-o îndemnând să aducem  fapta cea bună nu ca jertfă, ci ca 
slavă lui Dumnezeu de la care primim „toată darea cea bună şi tot 
darul cel desăvârşit”. Aici se observă şi adevărul cuvintelor: 
„Adevărat, adevărat zic vouă, că vine ceasul, şi acum este, când 
morţii vor auzi glasul Fiului lui Dumnezeu, şi cei ce vor auzi, vor 
învia”. Există o frică care încearcă omul acolo „unde frică nu este” şi 
este una care cuprinde fiinţa întreagă cutremurând-o. Moartea nu 
trebuie să mai fie prilej de teamă, ci însoţită de speranţa ce răsare în 
orizontul veşniciei pe care l-a deschis Hristos. Sfântul Ioan Gură de 
Aur ne învață: „Fii mai înţelept când priveşti moartea altuia, învaţă-te 
a tremura pentru tine însuţi; îndepărtează toată uşurătatea minţii, 
cercetează faptele tale, îndepărtează toate păcatele tale şi schimbă 
purtarea ta spre bine”. Părintele Cleopa sfătuia: „Să aveți în viaţă, pe 
de o parte frica lui Dumnezeu şi pe de cealaltă amintirea morţi”. Fără 
perspectiva acestui sfârşit cu care, se spune în popor, tot omul este 
dator, ușor cădem în superficialitate și iresponsabilitate. Oare nu 
ignorând cuvintele lui Dumnezeu, Adam şi Eva au căzut în această 
„vale a plângerii”? Lacrimile pocăinţei rămân mereu eliberatoare, de-
ar fi să ne gândim la „plânsul amar” al lui Petru după ce  s-a lepădat 
de Hristos. Noi însă, cei care ne lepădăm de Hristos în noaptea 

păcatelor fără să aflăm lacrimi de pocăinţă, 
ne ducem mai departe zilele până când 
suferinţa ne aminteşte de lepădările de 
Izvorul Vieţii. Oare viaţa în păcate este 
viaţă autentică sau moarte progresivă? 
Sfântul apostol Pavel scria celor din Efes 
că „viaţa întru Hristos este a ne dezbrăca 
de omul cel vechi care se strică prin pofte 

amăgitoare şi  să vă îmbrăcaţi în duhul cel nou, cel după Dumnezeu, 
zidit întru dreptatea şi sfinţenia adevărului”. Duhul cel vechi este cel 
al „trândăvirii, al grijii de multe, al iubirii de stăpânire şi al grăirii în 
deşert”, iar cel nou este „al curăţiei, al gândului smerit, al răbdării şi 
al dragostei”. Vechea definiţie a vieţii ca pregătire pentru moarte se 
preschimbă în pregătire pentru Înviere. Frica rămâne într-un fel, dar 
şi ea se preschimbă, făcându-l pe om să laude şi să aducă slavă 
Dumnezeului Celui Viu. Durerea despărţirii rămâne, dar ea nu 
trebuie să întreacă măsura, acea măsură care să diminueze credinţa 
în Dumnezeu, iubirea faţă de El şi de semeni făcând din speranţă o 

cheie a împărăţiei cerurilor. În adâncul sufletului, în fiecare dintre noi 

este un tânăr care a murit şi o mamă care plânge tăcut, neştiut. 

Undeva spre capătul zării, este Iisus Hristos pe care-L ţinem răstignit 

cu păcatele noastre „până la sfârşitul veacurilor” şi o mamă, Maica 

Preasfântă, care se roagă neîncetat pentru sufletele noastre şi care 

îndeamnă: „Faceţi tot ce vă spune El”. Maica Domnului, care este 

Lumină şi Viaţă, ne ocroteşte, ne sfătuieşte şi ne apără. Ei îi suntem 

datori cu o cucernică ascultare  ca să-i putem şterge cu lacrimile de 

pocăinţă şi cu  fapte bune făcute în numele lui Hristos, măcar o 

lacrimă din cele multe pe care i le pricinuim. Atunci, am putea 

adăuga cuvintelor „Nu plângeți!” pe cele pe care Hristos le-a spus 
femeilor  mironosiţe:  „Bucuraţi-vă  cu  bucurie sfântă întru Domnul!”. 
  

 

 

IISUS Hristos - Viaţa noastră cea veşnică 
  Nenumărate au fost minunile pe care le-a săvârşit Mântuitorul 
nostru Iisus Hristos în timpul anilor de activitate în mijlocul 
oamenilor. Cuvântările Sale uimeau mulţimile, nimeni nu mai 
vorbise asemenea Lui! Dar faptele Sale, miracolele pe care le 
săvârşea la tot pasul  au fost mai presus de tot ceea ce făcuse 
vreun om vreodată! De aceea se întrebau: „Cine este Omul 
acesta?”. Şi pe bună dreptate se întrebau, pentru că toţi cei ce 
fuseseră martorii minunilor vedeau o putere extraordinară care 
lucra în persoana acestui Om cu totul deosebit. Din răutate, 
unii spuneau cârtind pe la colţuri că Iisus lucrează cu puteri 
demonice. Cei ce recunoşteau că Domnul Iisus făcea din 
iubire toate acele fapte, spre binele oamenilor aflaţi în 
suferinţă, mărturiseau că întru toate acele fapte este puterea 
lui Dumnezeu, iar Cel ce le face este Omul lui Dumnezeu!  
Vreun prooroc, un om sfânt, un trimis al Cerului sau… poate 
chiar Mesia cel mult aşteptat? Erau întrebări fireşti. Oamenii 
vedeau, se minunau şi voiau să înţeleagă. Răspunsurile aveau 
să vină tot de la Domnul, atât prin cuvânt, cât şi prin alte fapte. 
Şi-a arătat puterea asupra naturii umane, asupra puterilor 
malefice ce o înrobise de multe ori, asupra suferinţelor, bolilor, 
durerilor de tot felul. Oriunde apărea Marele Învăţător, 
mulţimile se îngrămădeau aducând în faţa Acestuia pe cei 
suferinzi. Multe dintre aceste minuni sunt relatate în 
Evanghelii. Multe vor fi rămas nescrise. Asupra tuturor 
Mântuitorul se apleca cu nesfârşită răbdare şi compasiune. 
Dumnezeu Cel întrupat vedea suferinţa creaturilor Sale, 
lucrarea răului între oameni şi în această lume pe care El a 
creat-o din iubire. De aceea a venit chiar aici, ca un Mântuitor, 
ca un Salvator al întregii creaţii. Fiecare minune săvârşită a 
mărturisit despre Iubirea divină şi despre puterea 
dumnezeiască a Domnului Iisus – Omul Dumnezeu!  Lecţiile 
mântuirii nu au fost predate de Domnul în palate, nici pentru 
elitele vremii, ci pentru oamenii simpli, pentru aceia care 
însetau într-adevăr după cunoaşterea lui Dumnezeu. În praful 
drumului Nainului, pe Muntele Fericirilor, pe creasta Taborului, 
în apele limpezi şi sărace ale Ghenizaretului, în cimitirul 
Gherghesenilor şi mai ales pe înălţimea Golgotei, în aceste 
locuri s-a revelat puterea şi Iubirea lui Dumnezeu faţă de 
oameni! În tot ceea ce a făcut, Mântuitorul nu a căutat 
spectacolul , senzaţionalul cu orice preț. Nu de aplauze ducea 
lipsă Hristos. El era Dumnezeu adevărat din Dumnezeu 
adevărat şi nu ducea lipsă de nimic. Voia să le descopere 
oamenilor taina mântuirii! Toate minunile au fost extraordinare, 
însă câteva dintre ele au răsturnat cu totul orice înţelegere 
omenească. Iar acestea au fost învierile din morţi! Fapte 
dumnezeiești, care au depăşit chiar şi cele mai de netrecut 
bariere. Iar moartea este o barieră de netrecut. Odată ce omul 
trece în tărâmul celălalt, nimeni şi nimic nu mai poate să 
schimbe ceva. Însă, Iisus Hristos a arătat că poate şi aşa ceva. 

† † † Mântuitorul poruncește iubirea de vrăjmași ca să ne elibereze de răul din noi și în felul acesta să-l limiteze. † † † 
 

http://izvorultamaduiriibotosani.iasi.mmb.ro/
https://oradereligie.wordpress.com/2008/11/08/hristos-%e2%80%93-viata-noastra-cea-vesnica/


ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

 

Întrebare: Cum a fost creat omul? Muritor, nemuritor sau nici 

muritor, nici nemuritor?  
Răspuns: Omul la creaţie nu era nici muritor, nici nemuritor. 

Dacă ar fi fost creat nemuritor, el ar fi fost creat Dumnezeu. 
Dacă ar fi fost creat muritor ar fi părut că Dumnezeu este 
pricinuitorul morţii sale. Aşadar, dacă alegea calea nemuririi, 
primea nemurirea că răsplată; dacă se îndrepta spre fapta 
morţii, devenea pricinuitorul morţii sale. 
Întrebare: Cine s-a născut, dar n-a murit?  
Răspuns: Sfântul Ilie şi Sfântul Enoh n-au murit, ci sunt cu 
trupurile în cer (4 Regi 2, 1; Evrei 11, 5). 
Întrebare: Cine a murit, dar nu s-a descompus? 
Răspuns: Soţia lui Lot (Sara), care s-a prefăcut într-un stâlp 
de sare pentru că s-a uitat înapoi spre cetăţile Sodoma şi 
Gomora (Facere 19, 26). 
Întrebare: Care poruncă dumnezeiască dată primilor oameni, a 
adus omului calitatea de părinte (tată și mamă)? 
Răspuns: Porunca dumnezeiască: Creşteţi şi vă înmulţiţi şi 
umpleţi pământul şi-l supuneţi (Facere 1, 28). 
Întrebare: Ce este moartea? 
Răspuns: Din punct de vedere fizic, moartea este destrămarea 
vieţii. Din punct de vedere spiritual, moartea este trecerea din 
timp în veşnicie... o veşnicie a raiului sau o veşnicie a iadului 
în funcţie de felul în care şi-a trăit viaţa creştinul. 
Întrebare: Cine nu s-a născut, dar a murit? 
Răspuns: Adam nu s-a născut (a fost creat de Dumnezeu), 
dar a murit. 
Întrebare: Ce este harul?  
Răspuns: Harul este o energie necreată ce emană din 
Dumnezeu şi care se împărtăşeşte celor ce cred în El prin 
mijlocirea episcopilor şi preoţilor creştin ortodocşi. 
Întrebare: Prin căderea din Rai, Adam a pierdut tot harul? 
Răspuns: Nu a pierdut tot harul pentru că a căzut din ispita 

diavolului; astfel harul şi arvuna mântuirii au rămas în el. 
Numai celui ce se leapădă de Dumnezeu i se ia tot harul 
Duhului Sfânt. 
Întrebare: Când a apărut credinţa în Dumnezeu? 
Răspuns: Credinţa în Dumnezeu a apărut după căderea din 

Rai a protopărinţilor noştri Adam şi Eva. Câtă vreme erau 
acolo, erau în directa comuniune cu Dumnezeu, nu era nevoie 
de credinţă fiindcă fiind faţă către faţă exista doar iubirea. Dar 
după cădere au apărut nădejdea şi credinţa. 
Întrebare: Maica Domnului a dat vreo poruncă?    
Răspuns: Da, Maica Domnului a dat o singură poruncă la 
nunta din Cana Galileii, atunci când a spus: Faceţi orice vă va 

spune El (Hristos) (Ioan 2, 5). 

Întrebare: Cine şi în ce an a descoperit Sfântă Cruce pe care a 

fost răstignit Domnul Iisus Hristos? 
Răspuns: Sfântă Cruce pe care a fost răstignit Domnul Iisus 
Hristos a fost descoperită de Sfântă împărăteasă Elena, în 
anul 326 după Hristos 
Întrebare: Care sunt cele trei lucruri prin care a căzut omul şi 

care sunt cele trei prin care va fi mântuit? 
Răspuns: Omul a căzut prin: femeie, lemn şi neascultare. Va fi 
mântuit prin: Maica Domnului, Cruce şi ascultare.   (va urma) 

PROGRAM  LITURGIC 
 

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
11 octombrie 

1700 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 

Vineri 
13 octombrie 

1700 Sf. Maslu cu 7 preoți 

Sâmbătă 
14 octombrie 

700-
1100 

Utrenia și Sfânta Liturghie 

Pomenirea morților 

1800 Vecernie 

Duminică 
15 octombrie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1100 Program de bibliotecă 

1800 Vecernie 
 

Ce să cerem lui Dumnezeu 
 Un om mereu necăjea pe Dumnezeu cu tot felul de cereri. Într-o 
zi, Dumnezeu i-a zis: „Ajunge! Mă scoți din răbdări! Te las să ceri 
trei lucruri. Te ascult, ți le dau, dar după aceea nu-ți mai dau 
nimic. Hai, prezintă-mi trei cereri”. Omul a rămas blocat. „Cum? 
pot să-Ți cer orice?”. „Da, dar numai trei cereri. Atât!”. Omul și-a 
făcut curaj: „Doamne, știi? Parcă nu îndrăznesc, dar Te-aș ruga 
să mă scapi de nevastă-mea. E plictisitoare, monotonă, lipsită de 
interes, ce mai, încuiată și de-a dreptul insuportabilă. Nu mai pot 
trăi cu ea. Mă scapi de ea?”. „Bine - zice Dumnezeu - dorința îți 
este împlinită”. Și i-a murit femeia. La înmormântare, pe când 
rudele și prietenii se rugau pentru moartă și boceau, omul a fost 
cuprins de jale și a exclamat: „Doamne, ce femeie grozavă am 
avut și n-am știut s-o prețuiesc când trăia. Era o neîntrecută 
gospodină și avea o voce plăcută”. Și omul nostru s-a îndreptat 
către Dumnezeu și L-a rugat: „Doamne, dă-mi-o înapoi! Redă-i 
viața!”. „Bine, - zice Dumnezeu - ți-am împlinit și a doua cerere. 
Mai rămânea una”. Omul se gândea: „Ce să mai cer?”. A întrebat 
prietenii ce să ceară. „Cere bani” - i-au zis unii. „Ai bani, ai totul”. 
„Dar la ce îți folosesc banii dacă nu ai sănătate?” - îi zic alții. Unul 
îi zice: „La ce-ți slujește sănătatea dacă într-o zi vei muri? Cere 
nemurirea”. „La ce îți slujește nemurirea dacă nu ai pe nimeni pe 
care să-l iubești? Cere iubire”. Iar omul era încurcat de tot. Stă, se 
gândește, se gândește, dar nu se poate hotărî. Și uite așa au 
trecut cinci ani, au trec zece. Și Dumnezeu îi zice: „N-am auzit a 
treia cerere. Cât să te mai aștept?”. „Doamne - zice omul - nu mai 
știu ce să cer. Ai putea Tu să mă sfătuiești ce să-Ți cer?”. „Bine, îi 
zice Dumnezeu, îți spun Eu ce să ceri. Cere să fii fericit, orice ți s-
ar întâmpla!” ………………………….. 

                    Fereastra închisă 
  Odată, un om deznădăjduit, care 
se plimba pe dealurile ce înconjurau 
orașul său, a întâlnit un cioban care-
și păștea oile sale. Văzându-l 
ciobanul că este răvășit lăuntric, l-a întrebat: „Care îți este 
necazul, prietene?”. „Simt multă singurătate”. „Și eu sunt 
singur, dar nu simt tristețe”, a răspuns ciobanul. „Poate pentru 
că te însoțește Dumnezeu”, i-a răspuns celălalt cu un ton 
ironic. „Ai ghicit”, a răspuns ciobanul, ignorându-i tonul. „Vezi 
orașul nostru?, a continuat ciobanul. Vezi casele? Vezi 
ferestrele?”. „Da, le văd”. „Atunci nu trebuie să deznădăjduiești, 
a continuat ciobanul. Soarele este unul, dar fiecare fereastră a 
orașului, chiar și cea mai mică și mai ascunsă, în fiecare zi est 
scăldată de lumina soarelui.  Tu  ești  deznădăjduit mai mult 
din  pricina  faptului  că   fereastra  ta rămâne mereu închisă…” 
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